
• потенцнально - благоприятная зо11а : формирование потребности клиеитов в новьvс. наборах банков­

ских продуктов и услуг. 

При проведении исследова11н11 выбираются основные виды банковских продуктов, по коТо­

рым r1роводятся количественные замеrы объемов потенциального спроса: депозиты н вексел~, r1ла­

стиковые карточки, государственные краткосрочные обязательства, страхование, депозитные услуги 

110 хра11е11ию ценностей, кред.1т для населения 11 т.д . 

Поскольку дать интегральную оценку общего cr1poca на банковские услуги разных сегментов 

рынка методом прямо.го суммирования спроса на разные виды банковских услуг невозможно из-за 

различно!! природы спроса, обы•~но 11с1юльзовать рейтинговую оценку услуг, основанную на величи­

нах прибылыюсти, которую может получить банк от каждой банковской услуги . 

Кriize Maija 
Rezekne 

Decrease of Yield of grain in Latvia during lht transition ~riod from planned economy lo 

market economy 

lntгoduction lt is kno"'" tl1at in Europe wl1eat is the main grain culture. ln Latvia beforc the Second 

World War thc main gгain culture Гог bread was гуе . Outs wеге used mainly for horses, but barely fот cows. 

ТЬе aim of the investigatio n was to sho\v that the quantity of cultured grain varies with the yield oftbe grain. 

The yield ofthe grain changes has signilicantly increased at the period after the Sccond World War. 11 will Ъе 

shown that after switchi ng over from planned economy to markct ecooomy afier 1990- а drastic decrease of 

thee yicld has Ъесn observed. ln thc latest time thc yield has been s\Jlrted to incline. 

Matcrials and method 

Dam for crop yields and harvest quantities have becn ob!Jlined from Latvian Statistics iп different pe­

riods. In several diagrams therc werc also data from pre Ware times Latvia. Вoth data were laid down in 

graphics. On the X-axes was the yield, on the Y-axes - the harvest .ln all cascs the Х coefficicnt a.nd Standard 

error has Ъесn estimated. The program Quattro Pro has calculated correlation between thc У and Х valucs. 

The mode of plo11 ing gives the pussibility 1О estimate the period when the land farrning success is going 

downwards and when it is going upwards. Thc "constaлt" gives the value of У- axis at Х=О. Lf it has а nega­

tive value, it shows that the harvcst is increasing al а higher level than the yield dictates. PresumaЫy that 

тау Ье the result of cha11ging the sawn area . The data shows the dynamics of laпd farrning success. 

Discussion 

11 is lmown that in Eurupe wheat is the main grain culture. ln Latvia before the Second World War the 

mзin grain culture for bread was гуе . Outs were 1Jsed mзinly for horses, but barely for cows. lt has Ъееn 
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shown, that thc quantity of cultured grain varies with the yield of the grain. The yield of the grain changes 

has significantly increased а\ the petiod after the Second World War. Howcvcr after swilching over from 

planned economy to market economy вfter 1990- а dгastic decrease of thee yield has been obscrved. 1л the 

\atest time thc yield has becn started to inclinc. 

Conclusion 

Тhе harvcst of grain has Ьееn \aid down from the yield of the grain. Тhе slope of the coefficient (of 

tlic trend) is higher than it should Ье if the harvesl should Ье proportional to the yicld. Тhis is also evident Ьу 

tlie calculations that the harvest value has а negative sign, if thc yield is approaching to О. That mcans that 

thc Latvian peasant has а high rcaction to !he cconomic situation: in thc cases wcre the yield is higJier also 

tlic sawing area is increased. It is likely that the Ьcst succcss of agriculture has bcen at J 990. After the 

swi tctiing over to markct economy and privatisation of laпd farms а period has succeeded with an apprecia­

Ыe lowering ofЬoth - harvest and yicld ofcrops. Just поw it is а period were !he undesired Jowering ofcrops 

h11sbaпdry has revertcd. Тhе recovcry phase of grain cultivation shows that whcat wi11 Ье the bread, which 

will scrve as baking bread (Libby Quaid). That gives the motivation of the author to furthcr investigation of 

brcad techпology what is the iп the scopc of t he author. 

Крум Э.В. 
БГЭУ (Минск) 

СИСfЕМЫ СЕРТИФИКАЦИИ И ОПЫТ ИХ ФОРМИРОВАНИЯ 

Сертификациа в общепринятой международной терминологии определяется как установле­

ние соответствия . Националь11ые законодательные акты различ11ых стран конкретиз11руют: соответст­

вие чему устанавливается, и кто устанавливает это соответствие . 

Вопросы безопасности , защиты здоровья и окружающей среды заставляют законодательную 

аласть, с одной стороны, устанавливать ответственность поставщика (производителя, продавца и так 

лалес) за ввод в обращение 11сдоброкачественной продукции; с другой стороны - устанавливать обя­

зателы1ыс к выr~олнснию минимальные 1-ребования , касающиеся характеристик продукuии, вводимой 

в обращение . К первым относJ1тся такие законодательные акты, как например, Закон "О защите прав 

потребнтелей", 11ринятыli в Республике Беларусь, или Закон об ответственности за продукцию, при­

нятый в странах Европейского Сообщества. Законы, устанавливаюшие минимальные требования по 

характеристикам , моrут относиться в uелом к группе продукции и11н к отдсльн1>1м ее параметрам . 

Основ11ым 11 целями сертификации являются : обссnе•1ение реализации прав граждан на безо­

пасност~. 11родукции для жизни, здоровья, имущества и окружающей среды ; создание условий для 

деятелы1ости юридических лиц и индивидуальных предпринимателей на едином товарном рынке, а 

также для участия в международном :жономическом , научно-техническом сотрудничестве и между-
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